## Мой вклад в празднование Международного Дня Гор

1 декабря 2021 года наша объединенная команда - студентов и преподавателей Ошского Технологического Университета Кыргызской Республики и Университета Долины штата Юты Соединённых Штатов Америки отметили событие, посвящённое международному дню гор. 11 декабря было утверждено в качестве Международного Дня гор на сессии Генеральной ассамблеи ООН в 2002 году для того поднимать проблемы горных сообществ и развивать высокогорные районы в соответствии с целями устойчивого развития. Темой Международного Дня гор в 2021 году было определено как вклад туризма в устойчивое развитие горных регионов.



Участники мероприятия 1 декабря в Университете Долины Штата Юта

Все собравшиеся в зале конференции имели к этому событию - Международному Дню гор- непосредственное отношение в силу места своего проживания. И Так случилось, что 1 декабря мы отметили этот праздник в кругу единомышленников.

Эта встреча была проведена немного раньше официального дня, так как обычно день официального празднования совпадает с началом студенческой сессии. Она объединила людей, которые знают о горах не понаслышке. События такого ранга проводятся ежегодно в Университете Юты с 2010 года, в то время как Ошский Технологический университет периодически участвует в них также с 2012 года.

Инициаторами таких встреч и идейными вдохновителями от Университета Долины Штата Юта (УДШЮ) являются доктор Расти Батлер, который был также главным выступающим во время этого мероприятия, и доктор Абдрисаев Бактыбек, который преподаёт в этом же университете, за что мы им обоим искренне благодарны. Впечатлила работа Алиты Томпсон, которая является вице-президентом студенческой ассоциации, которая вкладывает много усилий в развитие студенческого сообщества с упором на продвижение проблемы и целей устойчивого развития горных сообществ.



Алита Томпсон была модератором мероприятия

Алита со своими коллегами-студентами организовала это мероприятие, как студенческую инициативу, в которой преподаватели могут также участвовать наравне со студентами. Но студентам здесь отводится ведущая роль, чтобы они могли практически научиться совместному взаимодействию и взаимообучению в обсуждении насущных проблем горных сообществ. В УДШЮ такая методология была разработана давно и успешно используется для учебного процесса. Для преподавателей и студентов ОшТУ стала хорошей возможностью в усвоении такой методологии.

В этом году на мероприятии мы познакомились со студентами разных стран, которые рассказывали каждый в своём выступлении о стране, в которой они живут. Было интересно слушать выступления студентов, представляющих горные сообщества, например, Баян Алганми из Саудовской Аравии или Коди Конклин, который хотя и представлял штат Вирджиния США, поделился во время своего выступления результатами исследовательской работы со сравнительным анализом влияния эпидемии КОВИД на состояние туризма в штате ЮТА и в Австрии.

Первое слово было предоставлено доктору Расти Батлеру, человеку, который занимается объединением наших стран уже очень давно и успешно. Очень долго он являлся вице-президентом по международным отношениям в УДШЮ. В его докладе были отражены моменты сотрудничества УДШЮ с различными ВУЗами и официальными структурами Российской Федерации, которое началось с момента его назначения Почётным Консулом России в штате Юта. Было интересно слушать d его выступление как визиты многих важных официальных лиц из России и других стран, которые ему довелось организовать, вносили вклад в развитие туризма в штате Юта. Поэтому было неудивительным для меня узнать, что в настоящее время доктор Батлер является главным представителем в ООН Российской Академии естественных наук.



Др Расти Батлер рассказал о горном туризме в штате Юта

Каждый из участников нашей встречи рассказал о своей стране. Очень важным для меня в качестве преподавателя и ментора было подготовить Студента Ошского Технологического Университета Абибиллаева Байэля к внесению своего вклада в коллективные усилия объединённой студенческой группы: совместно с Майсалбеком Закировым, своим одногруппником, они подготовили к этому дню емкий и информативный видео ролик, показывающий город Ош в качестве одного из старейших городов в центрально-азиатском регионе и притягательных туристических достопримечательностей.



Баел Абибиллаев рассказал о роли туризма в Кыргызстане

Абибиллаев Байэл также великолепно справился со своей задачей в качестве выступающего со стороны ОшТУ, который рассказал о важности туризма для экономического развития как Кыргызской Республики, так и города Ош.

В целом, празднование Международного Дня гор оказалось успешным, когда усилиями объединённой команды из Юты и Кыргызской Республики было показано как образовательная программа может мобилизовывать студентов на совместные практические акции, демонстрирующие важность туризма для устойчивого развития горных регионов.

Татьяна Панфиленко, преподаватель Ошского Технологического Университета

## My contribution to the celebration of International Mountain Day

On December 1, 2021, our combined team of students and teachers, from the Osh Technological University in the Kyrgyz Republic and Utah Valley University in the United States of America, held the celebration event dedicated to the International Mountain Day (IMD). December 11 was approved as International Mountain Day by the UN General Assembly in 2002 in order to raise the issues of mountain communities and developing high mountain areas in accordance with the goals of sustainable development. The theme of the 2021 International Mountain Day was defined as the contribution of tourism to the sustainable development of mountain regions.



Participants of the event on December 1, 2022 at Utah Valley University

All those gathered in the conference hall had a direct relationship to this event due to their place of residence. And it so happened that, on December 1, we celebrated this holiday in a circle of like-minded people.

This meeting was held a little earlier than the official day, as usually the day of the official celebration coincides with the start of the student's final examinations. The IMD event celebration united people who know about the mountains firsthand. Events of this rank have been held annually at Utah Valley University since 2010, while Osh Technological University has been periodically participating in them since 2012.

The initiators of such meetings and the ideological inspirers from the Utah Valley University (UVU) are Dr. Rusty Butler, who was also the main speaker during this event, and Dr. Abdrisaev Baktybek, who teaches at the same university, for which we are sincerely grateful to them both. I was impressed by the work of Alitha Thompson, who is the vice-president of the student association Utah International Mountain Forum (UIMF). UIMF puts a lot of effort

into the development of the student community, with an emphasis on promoting the problem and goals of the sustainable development of mountain communities.



Alitha Thompson moderated the event

Alitha and her fellow students organized this event as a student initiative in which teachers can also participate on an equal basis with students. However, the students are given a leading role in it so that they can practically learn to cooperate and teach each other in discussing the pressing problems of mountain communities. At UVU such a methodology was developed long ago and is successfully used for the educational process. It became a good opportunity for teachers and students of OshTU to master this methodology.

This year, at the event, we met with students from different countries, who each told in their own language, about the country in which they live. It was interesting to listen to the students from mountain communities, for example, Byan Alghanmi from Saudi Arabia or Cody Conklin, who, although he represented the US State of Virginia, shared during his speech the results of research work with a comparative analysis of the impact of the COVID epidemic on the state of tourism in Utah and in Austria.

The first word was given to Dr. Rusty Butler, a man who has been engaged in uniting our countries for a very long time. He has had great success in this endeavor. For a very long time, he was Vice President for International Relations at UVU. His report reflected the moments of cooperation of UVU with various universities and official structures of the Russian Federation, which began from the moment of his appointment as the Honorary Consul of Russia in the State of Utah. It was interesting to listen to his speech on the visits of many important officials from Russia and other countries, which he organized, and how they contributed to the development of tourism in Utah. Therefore, it was not surprising for me to learn that Dr. Butler is currently the main UN representative of the Russian Academy of Natural Sciences.



Dr. Rusty Butler speaks about mountain tourism in Utah

Each of the participants in our meeting spoke about their country. It was very important for me as a teacher and mentor to prepare my own student at the Osh Technological University, Abibillayev Bayel, to contribute to the collective efforts of the united student group. Together with Maysalbek Zakirov and their classmates, they prepared a capacious and informative video clip showing the city of Osh for this day as one of the oldest cities in the Central Asian region, which has many great tourist attractions.



Abibillaev Bayel speaks about tourism in Kyrgyzstan

Abibillaev Bayel also perfectly coped with his task as a speaker from OshTU, who spoke about the importance of tourism for the economic development of both the Kyrgyz Republic and the city of Osh.

Overall, the celebration of International Mountain Day proved to be a success, when a joint team from Utah and the Kyrgyz Republic showed how an educational program can mobilize students for joint practical actions demonstrating the importance of tourism for sustainable development of mountain regions.

Tatiana Panfilenko, OshTU faculty